
Oświadczenie złożone 

przez senatora Wadima Tyszkiewicza 

w dniu 16 maja 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do prezes Zakładu Ubezpieczeń Społecznych Gertrudy Uścińskiej oraz do 

ministra cyfryzacji Janusza Cieszyńskiego 

W nawiązaniu do oświadczenia w sprawie korzystania przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych z usługi 

sieciowej pobierania z rejestru stanu cywilnego odpisów aktów stanu cywilnego – art. 45 ust. 3 ustawy – 

Prawo o aktach stanu cywilnego – złożonego na trzydziestym siódmym posiedzeniu Senatu, oraz do 

udzielonej przez prezes Zakładu Ubezpieczeń Społecznych odpowiedzi (pismo z dnia 21 marca 2022 r.) 

wnoszę o udzielenie odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Jakie są powody, dla których do chwili obecnej Zakład Ubezpieczeń Społecznych nie korzysta z usługi 

sieciowej bezpośredniego pobierania odpisów aktów stanu cywilnego z rejestru stanu cywilnego? 

2. W jakim terminie planowane jest rozpoczęcie korzystania ze wspomnianej usługi przez Zakład 

Ubezpieczeń Społecznych? 

3. Dlaczego akceptowana przez prezes ZUS praktyka wnioskowania do kierowników USC przez 

inspektoraty ZUS o odpisy aktów stanu cywilnego nie jest powszechnie stosowana? Nadal bowiem 

obywatele informują, że są zobowiązywani do dostarczania odpisów aktów stanu cywilnego do 

inspektoratów ZUS we własnym zakresie, w szczególności w sprawach dotyczących zasiłku pogrzebowego. 

4. Jakie są całkowite koszty finansowe związane z realizacją działań dotyczących korzystania przez 

Zakład Ubezpieczeń Społecznych z przedmiotowej usługi sieciowej? 

5. Jakie podmioty publiczne korzystają w chwili obecnej z usługi sieciowej pobierania z rejestru stanu 

cywilnego odpisów aktów stanu cywilnego? 
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